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تغییر و تحول در سازمان نظام پزشکی
رئیس کل سازمان نظام پزشکی ایران، با صدور حکمی، 
مهری حجت دوســت را به عنوان معاون فنی و نظارت 
ســازمان نظام پزشکی جایگزین علی ســالاریان کرد.

ســالاریان، از چهره های شناخته شده جامعه پزشکی و 
عضو شورای عالی نظام پزشــکی است.در همین حال، 
علت برکناری سالاریان از معاونت فنی و نظارت سازمان 
نظام پزشکی از سوی روابط عمومی سازمان نظام پزشکی 
اعلام نشــده است.البته شنیده ها حکایت از این موضوع 
دارد کــه با توجه به عزل مدیر صدور پروانه و صلاحیت 
حرفه ای نظام پزشــکی کشور، اختلافات معاونت فنی و 
نظارت سازمان نظام پزشکی با رئیس کل سازمان، عامل 
برکناری سالاریان باشد.در همین حال، مصاحبه معاون 
فنی و نظارت ســازمان نظام پزشکی در انتقاد از تعدیل 
تعرفه های پزشکی، از کانال خبری سازمان نظام پزشکی 

حذف شده است.

اطلاعیه ی یک انجمن علمی در باره 
بازتاب  درگذشت کیومرث پوراحمد

در اطلاعیه ی انجمن علمی روان پزشکان ایران در مورد 
بازتاب های درگذشــت مرحوم کیومرث پوراحمد آمده 

است:
هم میهنان عزیز

مرگ نابهنگام کارگردان مطرح سینما کیومرث پوراحمد 
که برای چند نسل خاطره های شیرین و ماندگاری رقم 
زده، باعث ایجاد حیرت و اندوهی بزرگ میان گروهی از 
مردم شــد. ما عمیقا این فقدان را به خانواده و دوستان 
پوراحمد، جامعه ی سینمایی و مردم علاقه مند به آثار او 
تسلیت می گوییم. در مورد پیام ها و پیامدهای اجتماعی 

و عمومی این ماجرا مواردی را لازم است شرح دهیم.
۱. مرگ پوراحمد در هنگامه ای رخ داد که رنجی عمومی 
دامن مردمان زیادی را گرفته و کسانی را نیز شاید گرفتار 
احســاس یاس، بی آیندگی، درماندگی و میل به تباهی 
خود نموده باشد. از این رو باور داریم پرداخت رسانه ای و 
عمومی به این ماجرا از قضا باید دقیق تر و با مراعاتی بیش 

از زمان های دیگر صورت پذیرد.
۲. فقــدان خالق قصه های مجید به عنوان یک انســان 
متخصص با جایگاه حرفــه ای و اثرگذاری در جامعه ی 
ایران دارای پیچیدگی های فلســفی، روان شــناختی، 
جامعه شناختی و انسان شــناختی خاصی است که در 
بدون شــناخت و تبیین و تحلیل آثار هنری و زندگی 
حرفه ای، فردی، و خانوادگی او نمی توان به ســادگی در 
مورد زمینه ها و دلایل این کُنش » پایان دادن به زندگی« 

دست به تحلیل زد.
۳. از قربانی خودکشی نباید قهرمان ساخت. خودکشی 
را نباید دراماتیزه کرد. به اصحاب رســانه این را توصیه 
می کنیم که دوستان و خانواده در زمانه ی اوج رویارویی 
با مرگی این گونه، در شوک و ناباوری  هستند و بهتر است 
از خبررسانی بپرهیزند یا طرف گفتگوهای رسانه ها قرار 
نگیرند. باید بازماندگان را کمک و حمایت روانی نمود و 

اجازه داد به سوگواری بپردازند.
۴.خودکشی می تواند مورد تقلید قرار گیرد، همان طور 
که میل به تقلید خودکشــی، در موارد مشابه قبلی در 
شبکه های اجتماعی دیده می شود.در عین حال این ابراز 
آشــکار میل به پایان دادن به زندگی می تواند نمودی از 
یک وضعیت اجتماعی و نیارمند توجه سیاســتمداران 
باشــد. از این رو مداخله در موضوع خودکشی نیازمند 
عزم همگانی و تفســیم کار ملی اســت. اکنون بهترین 
زمان برای« پیگیری« پیاده سازی سند ملی پیشگیری 

از خودکشی است.
۵. تورم مهارگســیخته و افزایش روزافزون هزینه های 
زندگی از عوامل جدی افزایش یاس و افت سطح سلامت 
روانی اجتماعی اســت که افزایش خودکشــی یکی از 
تظاهرات آن اســت. چنان که اگر هواشناســی گزارش 
احتمال طوفان بدهد دســتگاههای مسول در وضعیت 
آماده باش قرار می گیرند و تدابیر پیشگیرانه اتخاذ می کنند 
اکنون وظیفه ی نظام سلامت و شورای اجتماعی کشور 

است که چنین رویه ای را در این مورد در پیش بگیرند.
۶. ایــن نوع مــرگ در بین طبقــات اجتماعی مختلف 
جامعه وجود دارد. اظهار نگرانــی از وقوع این نوع مرگ 
طی ســال های اخیر در بین هنرمنــدان، متخصصان، 
روشنفکران، پزشکان، و دانشجویان، یک زنگ هشدار برای 

سیاست گذاران، برنامه ریزان و متولیان امر تلقی می شود.
۷. انجمن علمی روان پزشــکان ایــران در کنار مردم و 
به عنوان مشــاور نظام سلامت کشــور همواره آماده ی 
مشارکت در برنامه های پیشــگیرانه و مداخله ای برای 

کاستن از آلام هم میهنان است.

 پیش بینی وزش باد شدید و باران
 در کشور

بنابر پیش بینی سازمان هواشناسی، در ابتدای هفته پیش 
رو در اغلب نقاط کشور شاهد وزش باد شدید خواهیم بود 
و از دوشنبه آینده یک سامانه بارشی وارد کشور خواهد 
بود.به گزارش خبرگزاری مهر، شنبه ۱۹ فروردین علاوه 
بر این مناطق در ارتفاعات مرکزی البرز و شمال سیستان 
و بلوچستان و یکشنبه ۲۰ فروردین در شمال آذربایجان 
غربی و شــرقی، ارتفاعات کرمان، شــمال سیستان و 
بلوچستان و شرق خراسان جنوبی بارش پراکنده گاهی 

رعدوبرق و وزش باد شدید موقت پیش بینی می شود.
از بعدازظهر دوشنبه ۲۱ فروردین سامانه بارشی از سمت 
شــمال غرب وارد کشور شــده و روز سه شنبه علاوه بر 
شمال غرب در غرب و جنوب غرب سبب بارش می شود.

در دو روز آینده در شــمال غرب، غرب استان های واقع 
در دامنه هــای جنوبــی البرز مرکــزی و بخش هایی از 
مرکز کشــور وزش باد نسبتاً شدید و در مناطق مستعد 
گردوخاک پیش بینی می شود.روز شنبه افزایش محسوس 
دما در اســتان های ساحلی خزر خواهیم داشت.آسمان 
تهران روز شنبه قسمتی ابری در بعضی ساعات وزش باد 
شدید و روز یکشنبه، نیمه ابری در بعضی ساعات وزش 

باد شدید را شاهد خواهیم بود.

خبر

 زندان هایی که قرار است
 به خارج از شهر منتقل شوند

غلامعلی محمدی، رییس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی 
و تربیتی کشور پنجشنبه شب در ادامه سفر استانی به البرز 
جهــت رصد اقدامات تحول و تعالــی زندانبانی و پیگیری 
اولویت های ابلاغی، در بازدید از »ندامتگاه فردیس«، افزود: بر 
این اساس، آن دسته از زندان هایی که قدیمی بوده و در بافت 
شهری و محل زندگی مردم قرار دارند را به بیرون از شهرها 
منتقل کنیم.رییس سازمان زندان ها ضمن حضور در فضای 
جدید خوابگاهی ایجادشده از فرآیندهای اصلاحی وتربیتی 
ازجمله فعالیت های فرهنگی برنامه ریزی شده در این ندامتگاه 
را مورد بررســی قرار داد.وی پس از حضور در این ندامتگاه 
و گفتگــو با زندانیان از ســایر بخش ها بویــژه کارگاه های 
اشتغال بازدید کرد.محمدی همچنین در دیدار با کارکنان 
ندامتگاه فردیس نیز گفت: وضعیت این زندان خوشبختانه 
حائز شرایطی مناسب است و توانسته امکانات کافی را برای 
زیســت مددجویان و زندانیان فراهم سازد.رییس سازمان 
زندان ها همچنین توسعه کمی و کیفی اشتغال در زندان ها و 
برای زندانیان را از برنامه های اولویت دار سال ۱۴۰۲ معرفی 
کرد و افزود: باتوجه به شــعار سال در حوزه رشد تولید، به 
اشــتغال آفرینی در زندان ها همچنان بها خواهیم داد چرا 
که رشــد اشــتغال برای زندانیان، منجر به تحقق فرآیند 
بازســازگاری آنان خواهد شــد.همچنین امروز کمپ ماده 
۱۶ویژه نگهداری معتادین متجاهر با حضور رییس سازمان 

زندان ها ، اقدامات تامینی و تربیتی کشور افتتاح شد.

رسیدگی فوری به اعتراضات 
رتبه بندی معلمان

سرپرســت وزارت آموزش و پرورش در دیدار با تشکل های 
فرهنگیان گفت: یکی از مســائل فوری و جــاری آموزش و 
پرورش رســیدگی به اعتراضات رتبه بندی است.به گزارش 
مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، 
رضا مراد صحرایی اظهار کرد: اولین جلسه خود را برای درک 
بیشــتر مســائل آموزش و پرورش و معلمان به تشکل های 
فرهنگیــان اختصاص داده ام، زیرا می دانم تشــکل ها با کف 
مدرســه و معلمان ارتباط نزدیکی دارند.وی ضمن تشکر از 
تلاش های وزیر پیشــین آموزش و پرورش که در یک سال 
و نیم گذشــته زحمت های زیادی برای نظام تعلیم و تربیت 
کشید، اظهار کرد: یکی از افتخاراتم تحصیل در دانشسرای 
تربیت معلم و خدمت به عنوان معلم در نظام تعلیم و تربیت 
کشور است و سطوح مختلف معلمی را طی کرده ام، به همین 
دلیل آموزش و پرورش را به خوبی می شناســم و آموزش و 
پرورش را دوســت دارم و به دلیل همین شناخت و دوست 
داشتن بود که مسئولیت سرپرستی وزارت آموزش و پرورش 
را با مشــکلات بزرگی که این دستگاه عظیم پیش رو دارد، 
پذیرفتم.سرپرســت وزارت آموزش و پــرورش با بیان اینکه 
مدرسه و معلم جایگاه ویژه ای در حکمرانی آموزش و پرورش 
دارند، گفت: حکمرانی آموزش و پرورش فقط از خیابان سپهبد 
قرنی تهران میسر نمی شود، حکمرانی با خرد جمعی به نتیجه 
می رسد. حکمرانی در آموزش و پروش بدون مشارکت معلمان 
و خانواده ها و شنیدن صدای آنها به سرمنزل مقصود نمی رسد. 
باید مشکلات نظام تعلیم و تربیت از نگاه مدرسه بررسی شود 
و از جایگاه مدرسه برای آن راه حل ارائه شود، زیرا اگر معلمان 
همراهی نکنند، هیچ برنامه ای قابلیت اجرایی ســازی پیدا 
نخواهد کرد.صحرایی تصریح کرد: نظام پیشرفت هر کشور در 
مدرسه شکل می گیرد و بر این اساس باید مدارسی را طراحی 
نمائیم که پیشرفت کشور را رقم می زند. وزیری خوب است که 
آموزش و پرورش را به مساله اول آن کشور تبدیل نماید و هر 
کشوری که مساله اول آن آموزش و پرورش باشد، پیشرفت 
خواهد یافت، زیرا بذر پیشــرفت در مدرســه کاشته خواهد 
شد.وی در مورد اجرایی سازی سند تحول بیان کرد: مدرسه 
قرارگاه تحول است، لذا اجرایی سازی سند تحول باید مستقیماً 
از داخل مدرسه شروع شود. به دلیل اینکه برنامه های تحولی 
آموزش و پرورش از ســتاد و ادارات شروع می شود، معلمان 
از برنامه ها بی اطلاع هســتند و بر این اساس آغاز هر برنامه 
تحولی باید از مدرسه باشد.سرپرست وزارت آموزش و پرورش 
با اشاره به اینکه یکی از مسائل فوری و جاری آموزش و پرورش 
رتبه بندی معلمان است، اظهار کرد: دولت گذشته به دلیل 
مشکلاتی که رتبه بندی داشت و امروز ما با آن مواجه هستیم، 
رتبه بندی معلمان را به مدت ۳ سال اجرایی نکرد، اما وجود 
اعضای جوان در شورای معاونان وزارت آموزش و پرورش در 
دولت سیزدهم باعث شد تا همت کافی برای اجرای رتبه بندی 
ایجاد شود.صحرایی ادامه داد: بیش از ۵۴ میلیون سند در حوزه 
رتبه بندی معلمان بررسی شد که این مقدار سند آمار بسیار 
زیادی است و نشــان از کار بزرگی است که در اجرای قانون 
رتبه بندی معلمان انجام شد.وی با تبیین سیاست های وزارت 
آموزش و پرورش در مورد رتبه بندی معلمان در سه مسیر، 
اظهار کرد: رسیدگی به اعتراضات معلمان درباره رتبه های اعلام 
شــده یکی از برنامه های آموزش و پرورش است که در این 
مسیر نیز هدف، کمک به معلمان در کسب رتبه های خود البته 
بر اساس قانون خواهد بود.صحرایی ادامه داد: کارگروه نظارت 
تشکیل خواهد شد تا ویژگی های متعارف رتبه ها مشخص 
شود و با هدف صحت سنجی و اعتبار بخشی، رتبه ها سنجیده 
خواهد شد تا کیفیت رتبه بندی افزایش یابد.سرپرست وزارت 
آموزش و پرورش تصریح کرد: هدف اصلی رتبه بندی بهبود 
کیفیت مدارس اســت، لذا باید مسیر رشد معلم را ترسیم 
کنیم، آموزش های خاصی برای توسعه شایستگی های معلمی 
باید برگزار شــود و معلم باید دائم به روز شود. دانش آموزان 
ما تغییرات بســیاری را تجربه می کنند، لذا باید برای به روز 
آوری معلمان در راستای هدایت نسل تلاش کنیم و تا زمانی 
که این کارها را انجام ندهیم، تحول اتفاق نخواهد افتاد.وی با 
بیان اینکه تشکل ها در تدوین برنامه هفتم توسعه، به آموزش 
و پرورش کمک کنند، اظهار کرد: برنامه های جاری نباید با 
سندهای بالادستی ابلاغی نظام به آموزش و پرورش، مغایرت 
داشته باشد.سرپرست وزارت آموزش و پرورش اظهار کرد: اگر 
با هم کار کنیم، تکثیر می شویم و باید اصلی ترین دغدغه ما 
نظام تعلیم و تربیت باشد، به ویژه به کودکان و نوجوانان که در 
دوره ای زندگی می کنند که سرعت تغییرات زیاد است، لذا باید 
به آنها کمک کنیم که در این دنیای به سرعت در حال تغییر 

مسیر رشد صحیح خود را پیدا کنند.
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همدلی|   ســتاره لطفی- ســریال تراژیک عروس شدن 
کودکان در کشور همچنان ادامه دارد. براساس اعلام مرکز 
آمار، در فاصله بهار تا پاییز ســال گذشــته بیش از ۲۰هزار 
مورد ازدواج دختران کمتر از ۱۵ ســال در کشور رخ داده 
اســت.  تلخ تر آن کــه در همین بازه زمانــی یکهزار و 8۵ 
مورد ولادت از مادران کمتر از ۱۵ ســال در کشور رخ داده 
است. مادرانی که خود در زمره کودکان محسوب می شوند. 
موضوع از جایی غم انگیزتر می شــود کــه بدانیم در همین 
بازه زمانی، ۵۵۱ مورد طلاق دختران زیر ۱۵ ســال به ثبت 
رســیده است. این به این معنای ۵۵۱ دختربچه مهر طلاق 
بر پیشانی شــان خورده و در ســن کودکی طلاق را تجربه 

کرده اند.
آمــار نه ماهــه از طلاق کــودکان در قیاس آمار ســالانه 
ســال ۹۹ و ۱۴۰۰ نشان از رشــد بالایی دارد.در سال ۹۹، 
۷۳۴دختــر زیر ۱۵ســال و در پایان ســال ۱۴۰۰بیش از 
۶۱۰مورد از همســران خود جداشده و تحت تکلف پدران 
خود قرارگرفته اند، اما در فاصله بهار تا پاییز ۱۴۰۱ نزدیک 
به ۶۰۰ دختر زیر۱۵ ساله  از همسران خود جدا شده اند.

 البته آمار جدید منتشــره از سوی مرکز آمار ایران در مورد 
ازدواج کودکان، تنها معطوف به ازدواج های ثبت شــده در 
سازمان ثبت احوال کشور است و معلوم نیست چه تعداد از 
این ازدواج  ها ثبت نشــده است و چه تعداد دختربچه در آن 
بازه زمانی جامه کودکی را از تن خارج کرده و در قامت یک 
زن بالغ آماده پذیرش نقش همســری یا مادری شده اند، یا 

حتی بعد از ازدواج طلاق گرفته اند.
با سیاســت هایی کــه دولت فعلــی در پیــش گرفته و با 
مشــوق هایی که برای کودک همســری انجــام می دهد ، 
افزایش کودک همسری نباید  ایجاد شگفتی کند. در حال 
حاضر اولویت دولت فرزندآوری و بحث مهم باروری اســت. 
هر چه ســن دختران هنگام ازدواج پایین تر باشــد، میزان 
باروری بیشــتر می شــود. بنابراین دولت بــا دادن وام های 
ازدواج و پرداخت مبالغ بالاتر به پســران زیر ۲۵و دختران 
زیر ۲۰ســال تلاش می کند تا جوانان را به ازدواج در سنین 

پایین تشویق کند.
همین چند ماه پیش خبر شــرایط ثبت نام خودرو در طرح 
جدید یکی از خودروســازان خبرســاز شــد. در این طرح 
در قالب طرح ویژه مادران اعلام شــد کــه مادران زیر ۱8 
ســالی که صاحب دو فرزند و یا بیشتر باشند،  بدون داشتن 
گواهی نامه می توانند برای دریافت خودرو ثبت نام کنند. در 
شرایطی این امتیاز به مادران زیر ۱8 ساله تعلق گرفت که 

براساس کنوانسیون های بین المللی کودکان تا سن ۱8 سال 
کودک محسوب می شوند.

این مشــوق ها برای مادران زیر ۱8 ســال با دوتا فرزند در 
حالی اســت که در جامعه ما سن ۱8 سالگی ملاک توانایی 
برای انجــام برخی از امور مهم اجتماعی و حتی سیاســی 
مانند اخــذ گواهینامه، افتتاح حســاب بانکی و رای دادن 
اســت. به عبارتی دیگر زیر ۱8 ســال در کشور صلاحیت 
رانندگی و اخذ گواهینامه یا افتتاح حساب بانی را ندارد اما 

صلاحیت ازدواج و فرزنداوری را دارد.
 کودک مادری، محصول کودک همسری است

کودک  همســری و کودک مادری موضــوع دیروز و امروز 
کشور نیســت، بررسی آمار ســالانه حاکی از آن است که 
در دهه اخیر بیش از ۱۵ هزار دختر زیر ۱۵ ســال در ایران 

فرزندی به دنیا آورده اند.
ناگقته  پیداست که کودک مادری، محصول کودک همسری 
است و کودک همسری به هر ازدواجی که زیر ۱8سال باشد 
اطلاق می  شــود. هرچند این اتفاق برای پسربچه ها هم رخ 
می دهد اما عموم موارد کودک همسری شامل ازدواج مردان 

با دختران کودک و نوجوان است.
سال هاســت که کودک همســری در کشــور به عنوان یک 
معضــل مطرح می شــود و فعالان حقــوق زن نیز در تمام 
این سال  ها برای بالا بردن ســن قانونی برای ازدواج تلاش 
کرده انــد، اما به رغم تمام تلاش ها، هنوز تغییری در قوانین 
ایجاد نشده و از ازدواج کودکان حمایت های قانونی می شود.

در ســال ۱۳۹۷ شماری از نمایندگان زن مجلس با طرحی 
سعی کردند دست کم ازدواج دختران زیر ۱۳سال را ممنوع 
کنند و ازدواج بین ۱۳ تا ۱۶ را هم به اجازه دادگاه مشروط 
کنند، اما این طرح هم رد شد تا سایه شوم کودک همسری 

بر سر کودکان ایرانی همچنان باقی بماند.
لازم به یادآوری است در ایران و براساس قانون، حداقل سن 

قانونی ازدواج برای دختران ۱۳ ســال است، اما با موافقت 
پدر و »به شرط مصلحت، با تشخیص دادگاه صالح« می  توان 
با دختران کوچک تر از ۱۳ ســال هم ازدواج کرد. در حالی 
قوانین رســمی کشــور به ازدواج کودکان زیر ۱۳سال هم 
چراغ سبز نشان می دهد که ایران یکی از معدود کشورهایی 
است که قانون خانواده رســما ازدواج دختران کوچک تر از 
۱۵ ســال را مجاز می  داند. همین حمایت های قانونی است 
کــه تلاش ها را برای مقابله با کوک همســری و به تبع آن 
کودک مادری عقیم کرده است. با نگاهی به داده های مرکز 
آمار ایران در پنج سال گذشته درمی یابیم بیش از ۱۳۱هزار 

دختر زیر ۱۵سال در کشور ازدواج کرده اند.
 تبعات کودک همسری

کودک همسری مسئله ای اســت که در بسیاری از کشورها 
به ویژه کشــورهای جهان سوم ریشــه تاریخی دارد. حتی 
در برخی ازکشورها مانند افغانستان، پاکستان و کشورهای 
حوزه خلیج فارس هنوز هم ازدواج دختران نه ســاله امری 
عادی تلقی می شود، بنابراین ریشه های این مساله در اعماق 

باور برخی جوامع محلی رسوخ کرده است.
کودک همســری در کشــور ما نیز ریشه در فرهنگ و عرف 
اجتماعــی دارد. این پدیده در برخی ازمناطق که ســاختار 
ســنتی در آنجا حاکم اســت به عنوان یک عرف و ســنت 
پذیرفته شــده اســت. دربرخــی از بافت های عشــایری و 
روســتایی اعتقاد راســخی به ازدواج زودهنگام کودکان به 
ویــژه دختران وجــود دارد،به همین دلیــل دراین مناطق 

ازدواج کودکان شایع تر است.
ناگته پیداســت ازدواج کودکان تبعات منفی بی شــماری 
دارد و برخی از جامعه شناســان آن را زمینه سازآسیب های 
اجتماعی فراوانــی مانند طلاق، خیانت، کــودکان طلاق، 
کودکان کار، زنان بی سرپرســت ، اعتیاد و حتی در مواردی 
روسپی گری و...می دانند. صرف نظر از آسیب های اجتماعی، 
این گونه ازدواج ها برای نظام ســلامت کشور هم بی هزینه 
نیست و تبعات منفی زیادی را به دنبال دارد. یکی از تبعات 
منفی این گونه ازدواج ها شــکل نگرفتــن فیزیولوژی زن 
هنگام بارداری اســت که در مــواردی حتی منجر به مرگ 

مادر یا نوزاد می شود.
پیش تر پروانه سلحشــوری، نماینده پیشــین مجلس گفته 
بــود: »۵۰ درصد ازدواج هایی که در ســنین کودکی انجام 
می شــود، مرگ زودهنگام مادر و یا فرزند را در پی دارد و 
میزان ابتلای چنین مادرانی به بیماری سرطان تا ۷۰ درصد 

افزایش پیدا می کند.«
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همدلی| مهســا بهادری: این روزها آمار 
فوت ناشــی از کرونا حاکی از آن است که 
این ویروس دوباره در حال افزایش اســت 
و طبیعتا با این وضــع نیاز به آنتی بیوتیک 
در کشــور هم افزایش پیدا خواهد کرد؛ اما 
همهمه بر ســر این است که بودجه دارویی 
تنها پاســخگوی ۴ یا ۵ ماه اســت و بعد از 
آن با کمبود دارو مواجه خواهیم شــد، این 
موضوع در شرایطی احتمال رخ دادن دارد 
که در سال ۱۴۰۱ هم با مسئله کمبود دارو 
در پاییز مواجه شــدیم. این هشدار را ابتدا 
اعلام  مجلس  بهداشــت  کمیسیون  رییس 

کرد.
 سازمان برنامه و بودجه بی توجه است

حســینعلی شــهریاری، رئیس کمیسیون 
بهداشــت مجلس با انتقاد از کمبود منابع 
مالی در حوزه سلامت و بی توجهی سازمان 
برنامه و بودجه نسبت به این موضوع مهم، 
گفت: »اختصــاص ۶۹ هزار میلیارد تومان 
به یارانــه دارو با توجه به طــرح دارویار و 
افزایــش هزینه هــای دارو و قیمــت آن و 
مســائل ارزی به طور قطع جوابگو نخواهد 
بود و شاید بتوان با این منابع برخی نیازها 
را در چهار یا ۵ ماهه نخســت سال پوشش 
داد اما برای ۱۲ مــاه به هیچ وجه جوابگو 
نیست ضمن اینکه هنوز مشخص نیست که 
بســیاری از تجهیزات پزشکی با چه ارزی 
قرار اســت وارد و منابع آن از چه مسیری 

تامین شود.«
وی با بیان اینکه ســقف بودجه لحاظ شده 
برای اجرای طرح دارویار با نیازها همخوانی 
نــدارد، افزود: »اگر به همین شــکل پیش 
برویم با مشــکلاتی در مســیر اجرای طرح 
دارویــار مواجه خواهیم شــد و شکســت 

می خورد.« 
نماینده مردم زاهدان در مجلس یازدهم با 
بیان اینکه وضعیت دارو یکی از دغدغه های 
اصلی مردم اســت، ادامــه داد: »اگر تدابیر 
لازم اتخاذ نشود به دلیل نبود ارز ترجیحی 
و افزایش قیمت ارز با بحران جدی در حوزه 
کمبود یــا نبود دارو و تجهیزات پزشــکی 

مواجه خواهیم بود.«
شهریاری توضیح داد: »به دفعات و بارها این 
مســاله را گوشزد کردیم اما به نظر می رسد 
که مسئولان سازمان برنامه و بودجه نسبت 
به این هشــدارها بی توجه است و هر چقدر 
که تاکید کردیم که ۶۹ هزار میلیارد تومان 
جوابگو نیست؛ اما متاسفانه قانع نشده اند و 
این بی توجهی ها خلاف سیاســت های نظام 
و اظهارات رئیــس جمهور مبنی بر کاهش 
هزینه ها و مشــکلات مردم در سال ۱۴۰۲ 

اســت؛ متاســفانه در عمل نه 
تنها کاهش هزینه ای نخواهیم 
داشت بلکه پرداختی از جیب 
به  امســال نســبت  مردم در 
بیشتری  افزایش  سال گذشته 

خواهد یافت.«
رئیس کمیســیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی 
گفت: »تمام مشــکلات امروز 

صنعت دارویی کشــور از سال های گذشته 
در حال مطرح شــدن اســت و امیدواریم 
مســئولان مربوطه این مشــکلات را جدی 
بگیرند تا با مشکلات و بحران های جدی تر 

در آینده نزدیک مواجه نشویم.«
البتــه دو روز بعد، بهــرام عین اللهی، وزیر 
بهداشــت، در حاشیه مراســم محفل انس 
با تیم های بهداری اضطــراری دوران دفاع 
مقدس در دانشــگاه شــهید بهشتی درباره 
این موضوع توضیح داد: »وزارت بهداشــت 
و دولت، تدابیــر لازم را برای تأمین داروی 
مورد نیاز کشــور اندیشــیده اند. هنوز این 
موج فروکش نکرده و برای ریشــه کنی آن 
نیازمند همراهی بیشــتر مــردم در رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی هستیم.«
 پاییز سختی خواهیم داشت

به بهانه اعلام رسمی درباره کاهش دارو به 
گفت وگو با علی فاطمی، نایب رئیس انجمن 
داروســازان ایران به گفت وگو پرداختیم که 

در ادامه می خوانید.
او درباره وضعیت کمبــود دارو در ماه های 
آینده می گوید: »درباره این ماجرا بســیار 
صحبت شــده و یکی از نکات مهم هم این 

است که بودجه در نظر گرفته 
شــده برا این موضوع، نصف یا 
شــصت درصد از بودجه مورد 
نیاز است. اگر بودجه دو سال 
پیش، یعنی ســال ۱۴۰۰ را با 
بودجه ۱۴۰۲ مقایســه کنیم، 
متوجه می شــویم ارقام بسیار 
نزدیک به هم هستند و همین 
موضوع هم باعث نگرانی شده 
اســت؛ چون در ســال ۱۴۰۰ ما ۶۵ هزار 
میلیارد تومان بودجه دارو داشتیم، اما الان 
۶۹ هزار میلیارد تومان بودجه داریم. نگرانی 
ما همین اســت که بودجه ای که بین ۱۰۵ 
تا ۱۱۰ هزار میلیارد تومان باید تخمین زده 

می شد ۶۹ هزار میلیارد تومان است.«
او ادامه می دهد: »افزایش بودجه دارو در دو 
سال ۴ هزار میلیارد تومان بوده در صورتی 
که میزان تورمی که ما تجربه کردیم، بیشتر 
از این رقم اســت و باید این موضوع از قبل 

پیش بینی می شد. 
نکته بعد اینکه مســئله فقط بر سر بودجه 
نیســت، تخصیص درســت و به موقع آن 
هــم نکته قابــل اهمیتی اســت. اگر پولی 
که برای دارو تخصیص داده شــده اســت 
بــه موقع به زنجیره دارویی تزریق نشــود، 
مشکلات زیادی ایجاد می کند. پیش از این، 
پــول را با ارز دولتی یــا ارز ۴ هزار و ۲۰۰ 
تومانی، به صورت مســتقیم در اختیار وارد 
کنندگان قــرار می دادند ولی این پول الان 
در حلقه آخر زنجیــره قرار می گیرد و پول 
به داروخانه ها و بیمارستان ها می رسد، اگر 
این پول دیر پرداخت شود مشکلات زیادی 

را در این زنجیره ایجاد می کند.«
فاطمــی دربــاره چرایی ایجاد مشــکل در 
به شــرکت های  پرداخــت دیرهنگام پول 
تولیدی دارو توضیح می دهد: »یک کارخانه 
بــرای ثبت ســفارش، خرید مــواد اولیه و 
ترخیص کالا از گمرک، دســت کم به چهار 
تا شــش ماه زمان نیــاز دارد. البته درباره 
این مشــکل گفته اند که بــا اجازه رهبری، 
ما پول را از صندوق توســعه ملی برداشت 
می کنیم و این کمبود را پرداخت می کنیم؛ 
اما توجه نکردند که این فرآیند یک فرآیند 
طولانــی و پیچیده اســت و حتی اگر یک 
ماه بودجه دارو دیر پرداخت شــود، ممکن 
اســت پاییز امسال را بسیار بد شروع کنیم، 
حتی بدتر از پاییز سال گذشته و با کمبود 
آنتی بیوتیک، داروهای ضدافسردگی  شدید 
و اعصاب و شربت های سرماخوردگی مواجه 

خواهیم بود.«
نایب رییس انجمن داروسازان ایران درباره 
راه حل رســیدگی به این مشــکل توضیح 
می دهــد: »اول از همه بایــد از نمایندگان 
مجلس پرسید که چرا این عدد بسیار کم را 
برای دارو در نظر گرفتند و پیشنهاد دادند و 
چرا این رقم در مجلس تصویب شد؟ درباره 
راهکار هم در مصاحبه نمایندگان خوانده ام 
که قصدشان برداشت پول از صندوق توسعه 
ملی است؛ اگر واقعا چنین تصمیمی دارند، 
بایــد از همین حالا اقدامــات لازم را انجام 
دهند تا مرداد و شهریور با کمبود و مشکل 
مواجه نشــویم، اگر قرار باشــد کار را چهار 
ماه دیگر شروع کنند، قطعا دچار مشکلات 

بسیاری خواهیم شد.«

بررسی کمبود دارو در گفت وگوی همدلی با یک متخصص؛
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